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آیت الله جوادی آملی در دیدار با معاون اول قوه قضائیه:

فضای کشور، باید فضای دین و اخلاص باشد
حجت الاسلام و المسلمین حمزه خلیلی، معاون اول رئیس قوه قضائیه با حضور 

در بیت آیت الله جوادی آملی، با این مرجع تقلید دیدار و گفتگو کرد.
آیت الله جوادی آملی در این دیدار ضمن تبریک دهه کرامت، اظهار داشت: به 
برکت این خاندان عصمت و طهارت، این نظام ما کریمانه بتواند از پل بگذرد و 
مْنا بنَی  آدَم﴾، باید با مردم  به مقصد برسد، خداوند در قرآن می فرماید: ﴿لقََدْ کَرَّ
بــا کرامت رفتار کرد. وی افزود: اهل بیت عصمت و طهارت به ما فرمودهاند که 
شما طرزی زندگی کنید که وقتی راه می روید، مردم به یاد خدا بیافتند، اگر ما 
بیراهه نرویم و راه کسی را نبندیم، ما می شویم ترجمان قرآن کریم؛ خیلی لازم 
نیست که همه سلمان و ابوذر باشند، همین که در محدوده خودمان به گونه ای 
رفتار کنیم که وقتی مردم ما را می بینند، به یاد خدا بیافتند، بیشتر مشکلات 
حل می شود. آیت الله جوادی آملی گفت: همه مسئول هستند که مواظب باشند 
چرا که همواره خطر، کشور را تهدید می کند. وعده الهی تخلّف ناپذیراست که 
می فرماید اگر به هنگام خطر به یاری دین نشتابید، خداوند حفظ آن را به دست 
دیگری خواهد ســپرد؛ ﴿ إن تتولوّا یستبدل قوماً غیرکم﴾؛ اگر شما از دین حق 

رویگردانید، خدا دیگران را به جای شما خواهد نشاند.
وی عنوان کرد: اگر فضای کشــور فضای دین و اسلام و فضای اخلاص باشد، 
مانند آن اخلاصی که در زمان جبهه و دفاع مقدس بود، خیلی از این پرونده ها 

قضایی و پرونده های فساد اقتصادی و اختلاسی و نجومی شکل نمی گرفت.
ممکن است از سقیفه و غیر سقیفه صدایی برخیزد و بگوید ما امامیم

همچنین آیین معرفی موســوعه معارف اهل البیــت فی الکتب الاربعه با پیام 
تصویری آیت الله العظمی جوادی آملی در محل سالن همایش بنیاد بین المللی 
علوم وحیانی اسرا برگزار شــد. بنابر گزارش حوزه نیوز، آیت الله جوادی آملی 
در این پیام اظهار داشــت: اگر ما درباره توحید و مسئله وحی و نبوت این راه 
پیمودیــم و اگر بعد از وحی و نبوت به ولایت و امامت رســیدیم و مقام والای 
امامت و امام را با این راه که راهنمایی کردند پیمودیم، هم مجتهد می شــویم 
در معارف کلامی و هم مجتهد می شویم در مسائل سیاسی و اجتماعی، چون 
این بزرگواران به ما راه نشان دادند که اگر خواستید چیزی را بشناسید از درون 
آن بشناسید نه از بیرون. بیرون ممکن است تبلیغی و سفارشی یا کذب باشد، 
ولی شــناخت از درون و با درون، حق است. او افزود: اگر خدا در قرآن فرموده 
سُولَ وَ أوُلیِ الأمْرِ مِنْکُمْ﴾ از حکم خدا و پیغمبر و اولی  که ﴿أطَِیعُوا اللهَّ وَ أطَِیعُوا الرَّ
الامر اطاعت کنید، باید اول خدا را بشناسیم رسول را بشناسیم اولی الامر را هم 
بشناسیم تا پیروی کنیم؛ ممکن است داعیه داران الوهیت کم نباشند، متنبّیانی 
پیدا شــوند که داعیه نبوت داشته باشند، ممکن است مدعیان ولایت و امامتی 
در صدر اســلام و مانند آن پیدا بشوند و از سقیفه و غیر سقیفه صدایی برخیزد 
و بگوید ما امامیم و ولی امر هستیم و معرفی اینها هم با سفارش و تبلیغ بیرون 
باشد، ولی شما از نظر معرفت و شناخت باید هر چیزی را از درون آن بشناسید. 
معظم له ادامه دادند: اگر خداشــناس بشوید و معنای پروردگاری را، الوهیت را، 
ربوبیت را بشناســید، اگر تطبیق کردید معلوم می شود »فهو رب العالمین«، اگر 
معنا و حقیقت وحی و نبوت را درک کردید و شناختید، کسی که مدعی وحی و 
نبوت است و شما یافتید که این معنا در او محقق است، به رسالت او مثل وجود 
مبــارک پیامبر)علیه و علی آله آلاف التحیة التحیة و الثناء( تصدیق می کنید و 
اگر کســی مدعی امامت و ولایت بود، چون شما معنای امامت را معنای ولایت 
را جنــس و فصل امامت را حقیقت ولایت را شــناختید، کاملًا بر غدیر تطبیق 

می کنید نه بر سقیفه.

بیانیه آیت الله سبحانی درباره تعطیلی روز شنبه
حضرت آیت الله ســبحانی در بیانیه ای خواســتار تجدیدنظر در تعطیلی روز 

شنبه شد.
به گزارش شفقنا، متن بیانیه منتشرشده توسط دفتر این مرجع تقلید به شرح 

زیر است:
محضر محترم نمایندگان مجلس شورای اسلامی – دام تاییداتهم

با اهداء سلام،
موفقیــت همگان را از خداوند متعال خواهانــم. تصدیق می دهد؛ تعطیلی روز 
شنبه که در مجلس به تصویب رسید از لحاظ داخلی و خارجی قابل ملاحظه 

است.
از لحاظ خارجی: در چنین روزهایی که دشمن صهیونیست فزون از هفت ماه، 
به نسل کشی پرداخته و هزاران شهروند غزه را به خاک و خون کشیده است آیا 
صلاح است در چنین شرایط روز تعطیلی دشمن که شنبه است، در جمهوری 
اســلامی ایران نیز به رسمیت شناخته شــود. دنیای خارج که چشمانشان به 
ایران اسلامی باز است در این مورد چگونه داوری می کنند و آیا این نشانه غلبه 

فرهنگ غربی نیست؟
از نظر داخلی:

۱. استدلال آقایان بر تعطیلی روز شنبه با منطق آنان همخوان نیست می گویند: 
»اقتصــاد ایران با اقتصاد جهان پیوند ناگسســتنی دارد بایــد کاری کرد که 
بیشترین روزهای هفته، این پیوند بر قرار باشد« این سخن بسیار منطقی است 
ولی دلیل بر تعطیلی روز شــنبه نمی شود، چون در چنین روزی دنیای خارج 
نیز تعطیل است. این منطق ایجاب می کند که روزهای پنجشنبه که روز کاری 
بوده، بیشــترین فعالیت را داشته باشد که دنیای خارج نیز فعال است؛ آقایان 
به جای اصلاح علت ســراغ معلول رفته اند و سبب آن این است که می خواهند 
تعطیلی هفته از یک روز به دو روز افزایش یابد. و مســئله ارتباط با خارج در 

درجه دوم است.
۲. در خمیره هر ایرانی روز شــنبه روز کاری است، مصوبه مجلس بر تعطیلی 
شــنبه، شنا بر خلاف مسیر آب است و اگر هم اقلیتی تعطیل کنند اکثریت از 
آن پیروی نمی کنند و این ســبب می شود که در جامعه دو دستگی پدید آید 

که ضرر آن کمتر نیست.
۳. سال هاست که بر اثر یک رشته تبلیغات، روز پنجشنبه حالت تعطیلی به خود 
گرفته و با تصویب تعطیلی روز شــنبه، شمار تعطیلی هفته به سه روز خواهد 

رسید و با بحران تولید که کشور با آن روبروست کاملًا در تضاد است.
۴. در دراصل ۱۷ قانون اساســی، تکلیفِ تعطیلی هفته روشــن شــده است : 
»تعطیلی رسمی هفتگی روز جمعه است«. باز در این مورد ملاحظاتی است، به 

همین مقدار بسنده شد امید است تجدید نظر شود.

ویژه

واکنش عباس عبدی به موضع دولت 
درباره 3 سال حبس ساداتی نژاد

عباس عبدی به اظهارات ســخنگوی دولت درباره پرونده چای دبش واکنش 
نشان داد.، اظهارات علی بهادری جهرمی، در حاشیه جلسه هیأت دولت درباره 
پرونده چای دبش و محکومیت ســاداتی نژاد به ۳ ســال حبس، با واکنش و 
انتقاداتی همراه شده است. در همین راستا، عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح 
طلب، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت:» سخنگوی دولت: نظر دستگاه های 
نظارتی درون و خارج دولت و بسیاری از حقوقدانان این است که جرمی اتفاق 

نیفتاده و تخلف بوده است.)درباره محکومیت ساداتی نژاد(
برای اثبات این ادعا پرونده و احکام صادره را منتشر کنید.

کماکان از وزیر دفاع می کنند.
پرونده چای دبش باز است حداقل آن را علنی کنید.«

سکوت دولت رئیسی درباره تعطیلی روز شنبه
فعال سیاســی اصولگرا به ماجرای تعطیلی شنبه ها واکنش نشان داد. محمد 
مهاجری، فعال سیاســی اصولگرا، در واکنش به مصوبه مجلس درباره تعطیل 
شــدن روز شنبه، در شبکه اجتماعی ایکس نوشــت:» تصویب تعطیلی شنبه 
موافقان و مخالفان جدی دارد. اما دولتی ها در این زمینه سکوت کرده اند. لابد 
به خودشان می گویند: ما هفت روز هفته را کلا تعطیلیم و اگر شنبه هم اضافه 

شود، هشت روز را در هفته تعطیل می شویم!«

کنایه آذر منصوری به اظهارات رئیسی
رئیس جبهه اصلاحات به اظهارات رئیسی درخصوص رأی مردم واکنش نشان 
داد. آذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات، به اظهارات اخیر سید ابراهیم رئیسی 
که تاکید کرده بود سخن از عهد است نه رأی؛ رأی کجا و عهد و کجا، واکنش 
نشان داده و در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:»عهد ما این بود:  میزان باید رأی 

ملت باشد.«

سوشیال

باهنر:
دولت پولی برای سرمایه گذاری ندارد

باهنر، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: باید 
متوجه شویم که دولت دیگر پولی برای سرمایه گذاری ندارد 

و نفت فروشی کفاف زندگی روزمره ما را بیشتر نمی دهد.
محمدرضــا باهنر در اختتامیه دومیــن همایش »معرفی 
فرصت های ســرمایه گذاری اســتان کرمان« تحت عنوان 
کرمان آیدکس ۲۰۲۴ اظهار کرد: متاسفانه فعالان سیاسی 
در برخی اوقات رقابت هــای بی ارزش می کنند و کارهای 
یکدیگر را خنثــی می کنند و من خواهــش می کنم این 

دعواها را به ساحت اقتصاد نکشید.
بنا به گزارش ایسنا، وی با اشاره به راه اندازی انجمن توسعه 
کرمان در ۲۰ ســال قبل ادامه داد: حدود ۲۰ سال قبل با 
سران جناح های سیاســی مختلف استان کرمان یک قرار 
گذاشــتیم که سر توســعه با هم همراه و همدل باشیم و 

کرمان را در جهت منافع کشور جلو ببریم.
وی ادامه داد: کرمان هر چه دارد از همراهی و همدلی دارد 
و هر چه ندارد از رقابت های بی ارزش، غیرضرور و مسخره 

سیاسی است.
باهنر اظهار کرد: در مجمع تشــخیص مصلحت نظام بارها 
گفته ایم دورانی که دولت ها نفت بفروشند و کشور را توسعه 
دهند، تمام شده و چند ناترازی جدی در کشور داریم که 
مهمترین آن هــا ناترازی انرژی، بودجــه عمومی دولت و 

بانک هاست.
وی افزود: باید متوجه شــویم کــه دولت دیگر پولی برای 
ســرمایه گذاری ندارد و نفت فروشی کفاف زندگی روزمره 
ما را بیشــتر نمی دهد اما پتانسیل های عظیم اقتصادی در 

کشور وجود دارد و در برخی از مناطق بی نظیر است.
وی ادامــه داد: کرمان نیز در معادن و هوای چهار فصلش 
و از همه مهمتر منابع انســانی قدرتمند، باهوش و خلاقی 
که دارد، بی نظیر اســت و باید از این منابع به نحو احسن 

استفاده کنیم.
وی تصریح کرد: در اقتصاد باید همگرا، هم افزا و همدل بود.

چرا جامعه از انتشار نامه روحانی به 
شورای نگهبان حس همدلانه نمی گیرد؟

علی محمد حاضری، فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو 
با ایلنا، در تحلیل نامه روحانی به شــورای نگهبان درباره 
دلایل ردصلاحیت خود گفــت: در واقع دو بحث می توان 
داشــت. یکی بحــث محتوایی درباره اســتدلال های نامه 
و دیگری عنایت به جایگاه نویســنده نامه و سابقه اش در 
کشــور و انتظاراتی که از او می رفت است. می توان این دو 
حــوزه را کاملا متفاوت از یکدیگر نگاه کرد. وی ادامه داد: 
در نگاه اول درباره کسی که با این سوابق ردصلاحیت شده 
و نامه محرمانه به او نوشتند و الان می خواهد پاسخ بدهد، 
می توان دو نکته را مطــرح کرد؛ نفس اینکه این نامه های 
محرمانه را ارســال می کنند، قاعدتا اینطور است که وقتی 
مهر محرمانــه روی آن می زنند، دو فرض وجود دارد. یک 
فرض این است که آن نویسنده اطلاعاتی را منتشر می کند 
که در فضای عمومی و در میان مردم غیر از مخاطب، اطلاع 
از آن، برخلاف مصالح و امنیت کشــور تلقی می شــود. به 
نظر می رسد که در مورد شــورای نگهبان، پاسخ های این 
نهاد، حاوی مطالب و اطلاعاتی نیست که مطلع شدن عموم 
مــردم از آن، امنیت و مصالح کشــور را به خطر بیندازد؛ 
بلکه بیشتر از این زاویه است که به زعم نویسندگان نامه، 
حیثیت و آبروی کســی که ردصلاحیت شده حفظ شود و 
شورای نگهبان مایل نیست اطلاعات و ملاحظاتی که باعث 
رد صلاحیت نامزد شــده و به حیثیت آن فرد در شــرایط 
عمومی لطمــه می زند را اعلام عمومی کرده و به شــکل 

محرمانه به آن پاسخ می دهند.
حاضری افزود: در اینجا قاعدتا نوع اول مطرح نیست و اگر 
نامه را منتشــر نمی کنند یا منطق این است که به شکل 
محرمانــه جواب دهند یعنی آنکه مــا برای حفظ حرمت 
و حیثیت شــما منتشــر نکردیم. در این شرایط اگر خود 
مخاطب که از مفاد نامه اطلاع دارد، تشخیص داده و تقاضا 
می دهــد که نامه ای که برای حفــظ حیثیت و آبروی من 
به طور عمومی منتشــر نمی کنید، علنی منتشر کنید، به 
معنای این اســت که او اصلا قائل به این موضوع نیســت 
که محتوای نامه ضربه  و آسیبی به حیثیت او می زند، بلکه 
معتقد اســت افشای آن نامه بیشــتر اعتبار و آبروی او را 
تقویت می کند. این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: 
اما ظاهرا قوانین رســمی کشــور این ملاحظات را در نظر 
نگرفته و افشــای هر نوع نامه ای که مهر محرمانه روی آن 
خورده باشــد را به منزله انتشــار اسناد محرمانه دانسته و 
جرم تلقی می شود. بنابراین آقای روحانی برای رعایت این 
نکته که متن نامه را منتشر نکند تا متهم به افشای اسناد 
محرمانه نشود، در نامه خود به شورای نگهبان محتوای نامه 
را قطعه قطعه کرده و با نقل مطلب از درون نامه، محتوای 
نامــه را منعکس می کند. در حالــی که متن اصلی نامه را 
منتشر نکرده و نوعی هوشمندی یا زیرکی را برای رسیدن 
به مقصود بدون اینکه اتهام افشای نامه محرمانه بر او وارد 
شود، به کار برده است. حاضری تصریح کرد: از این جهت 
کار آقای روحانی خوب است که مردم در جریان این روند 
قرار بگیرند که این دوســتان با چه اتهاماتی و با طرح چه 

مسائلی ایشان را ردصلاحیت کردند. 
وی افزود:  اما نکته ای که باقی می ماند این اســت که آقای 
روحانی طی ســال های متمادی،  خودشان شاهد این گونه 
برخوردها نســبت به دیگران، حتی نسبت به نزدیک ترین 
دوستان خود بوده و امروز این موضوع را منعکس می کند، 
اما در تمام سال ها و تمام موارد گذشته لب فرو بسته و هیچ 

اقدامی نکرده است.

ادعای بانکی پور درباره لایحه حجاب 
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس گفــت: لایحه عفاف و 
حجاب ایرادات جدی داشــت اما این ایرادات اصلاح شده 

است. این لایحه گنجینه ای از جواهرات است.
  امیر حســین بانکی پــور در رویداد ملی جوانی جمعیت 
)ویژه طلاب و مبلغین گروه هــای تبلیغی برادر و خواهر( 
گفت: برای اینکه از ســیاه چاله جمعیت خارج شویم باید 
الگوی سه، چهار و پنج فرزندی رواج یابد. آمارها نشان می 

دهد الگوی سه و چهار فرزندی رشد داشته است.
 وی در رابطــه با لایحه عفــاف و حجاب گفت: این لایحه 
ایرادات جدی داشت اما این ایرادات اصلاح شده است. این 
لایحه گنجینه ای از جواهرات است. در دو سال اخیر ضربه 
بزرگی در زمینه عفاف و حجاب خورد اما اگر این ضربه ها 
مقدمه ای بود که این لایحه تصویب شود بازی را بردیم، زیرا 
در گذشــته نمی توانستیم این موارد را تصویب کنیم چون 

زمینه اجتماعی برای آن نبود.
 بانکــی پور تصریح کرد: انتقادات به لایحه عفاف و حجاب 
سه دسته است، دسته اول انتقاداتی است که اصلاح شده 
است و اصلا وجود ندارد، دسته دوم انتقاداتی درست بوده 
اســت که در این دوره اصلاح شده اســت اما دسته سوم 

انتقاداتی اختلافی است.  

رویداد

مجلس

فعال رســانه ای اصولگــرا گفت: من 
معتقدم مجلس دوازدهم رئیس نخواهد 
داشت، مبصر خواهد داشت. دلیلش این 
است که مجلس دوازدهم از چهره های 
ملی تقریبا تهی است و می شود گفت 
شخصیت های رده دوم و سوم سیاسی 
در این مجلس حضور دارند برای پست 

ریاست دعوا می کنند.
مشــروح گفت وگــوی محمــد مهاجری با 

جماران را در ادامه می خوانید:
با توجه به وقایعی کــه طی چند روز 
گذشته اتفاق افتاده، آیا منتخبین این 
مجلس می توانند به اجماع برسند؟ چه 
کسی رئیس مجلس آینده خواهد شد؟

انتظار این بود که عملکردی از طرف دولت 
و دستگاه های نظارتی انتخابات شاهد باشیم 
که مشــارکتی بیشــتر از مجلس قبل را در 
کشور رقم بزند. متأسفانه این اتفاق نیفتاد؛ 
با این حال، این امید بــرای من وجود دارد 
که مجلس بتواند با نظارت های مســتمر و 
تأثیرگذاری که بر عملکرد دولت فعلی دارد، 
آسیب شناسی داشته باشد و نقاط ضعف آن 
را گوشزد کند و از طریق استیضاح وزراء و یا 
سؤال وزراء و رئیس جمهور، اتفاقات بهتری 

را در ماه های آینده رقم بزند.
به خصوص اینکه مجلس دوازدهم  به دلیل 
نداشتن پایگاه مردمی قابل توجه، نیاز دارد 
به اینکه خودش را بــه جامعه اثبات کند و 
نقص بزرگ مشارکت کم و مقبولیت پایین 

را جبران کند.
واقعا اگر نماینــدگان قوی در مجلس 
شاهد باشــیم، عملکرد آنها می تواند 
مشــارکت هشــت درصد و پشتوانه 
ضعیف مردمی ایــن مجلس را جبران 

کند؟
در حــد آرزو می گویم؛ امــا واقعا اگر تلاش 
کنند، این امکان وجود دارد. مجلس یازدهم 
در سال ۱۴۰۰ یک کار بسیار زشتی کرد که 
تعداد زیادی از نمایندگانش به آقای رئیسی 
نامه نوشــتند و از ایشــان دعوت کردند که 
کاندیدای رئیس جمهوری شود. معنای این 
یک چک سفید امضاء به آقای رئیسی. الآن 

مجلس دوازدهم مواجه است با انتخاباتی که 
سال آینده برگزار خواهد شد و لازم است که 
نه تنها آن چک سفید را ندهد، بلکه از همین 
ابتدای کار یک هشدار جدی به دولت آقای 
رئیســی بدهد که ممکن است با مشکلاتی 

مواجه شود، اگر روند فعلی را اصلاح نکند.
اتفاقاتی کــه در چند هفته اخیــر افتاد، از 
قبیل برخی افشاگری ها و بداخلاقی هایی که 
متأسفانه در بین ما اصولگراها شاهدش بودیم، 
معمولا این طوری است که ما اصولگراها هر 
وقت رقیب جدی نداریــم به جان خودمان 
می افتیم. بنابرایــن، تصوری را در جامعه به 
وجود آورد که ایــن مجلس زاییده یک نوع 
پول های ناسالمی اســت که برای آن خرج 
شده اســت؛ در تبلیغات انتخاباتی یا توسط 
جناح هایی که کاندیداساز بودند و به هر حال 

دستی در معرفی کاندیداها داشتند.
شــروع چندان مناســبی را بــرای مجلس 
دوازدهم شــاهد نیســتیم و لازمه اش این 
اســت که مجلس دوازدهم این اتهام نحس 
را از دامن خودش پاک کند. به چه شــکل؟ 
الآن به طور مشــخص می شود گفت که سه 
فراکســیون در مجلس حضــور دارند. یکی 
فراکســیون آقای قالیباف، دوم هم مخالفان 
آقای قالیباف و ســوم ائتــلاف اصولگرایان 

معتدل، اعتدالیون و مستقل ها است. 
اما با یک پدیده ای مواجه هســتیم و آن این 
است که حتی چند ماه قبل از اینکه مجلس 
جدید تشکیل شــود، دعوا شروع شد بر سر 
اینکه چه کســی بر کرسی ریاست مجلس 
بنشــیند. می دانیم اختلافات بسیار اساسی 
اســت و یک فراکسیون مجلس می خواهند 
وکیل الدوله باشــند و فراکسیون های دیگر 

نمی خواهند وکیل الدوله باشند.
در واقــع یک فراکســیون می خواهد دولت 
آقای رئیســی را به همیــن وضعیت فعلی 
حفــظ کنــد؛ و دیگرانی هم هســتند که 
منتقدنــد. بنابراین یک گروهی راه افتاده اند 
که فراکسیون اصولگرایان را تشکیل بدهند 
که بتوانند یک شرکت سهامی درست کنند 
تا موافقــان و مخالفان آقای قالیباف بتوانند 
قدرت نمایی کنند. این مسأله اگر هم شکل 

بگیرد، بسیار ظاهری خواهد بود.
بــا توجه به اختلافاتی کــه میان آنها 
هست که حتی منجر شد به اینکه آقای 
قالیباف در یکی از لیست های انتخاباتی 
حضور نداشته باشــد، به نظر شما آیا 

چنین اجماعی اصلا شکل می گیرد؟
حتی موافقان ریاســت آقای قالیباف با یک 
قالیباف ضعیف مواجه هستند. من معتقدم 
مجلــس دوازدهم رئیس نخواهد داشــت و 
مبصر خواهد داشــت. دلیلش این است که 
مجلس دوازدهــم از چهره های ملی تقریبا 
تهی است و می شــود گفت شخصیت های 
رده دوم و ســوم سیاســی در این مجلس 
دارند برای پست ریاست دعوا می کنند؛ چه 
آقای قالیباف باشد که به نظر من هرگز یک 
چهره درجه اول نبوده و چه آقایان ذوالنور، 
آقاتهرانــی و متکی. به نظرم اینها هیچ وقت 
چهره های درجه یک سیاســی نبوده اند که 
الآن دارند خودشان را برای ریاست مجلس 

مطرح می کنند.
فراکســیون مســتقلین،  اســت که  اینجا 
اصلاح طلبــان و معتدلیــن می توانند نقش 
خودشان را نشان بدهند. اگر واقعا پرقدرت 
ظاهر شــوند، می توانند با یک تأثیرگذاری 
جدی هم برخی کرســی های هیأت رئیسه 
را از آن خودشــان کننــد و هــم رئیس را 
آنهــا تعیین کنند. چــون دو جناح دیگر به 
تنهایی نمی تواننــد رأی بیاورند و بنابراین 
مجبور هستند به سراغ فراکسیون مستقلین 
بیایند. لذا فراکسیون مستقل می تواند گزینه 
خودش را بر هریــک از این دو جناح حاکم 
کنــد. این فراکســیون به مراتــب از اقلیت 
مجلس قبلی پرقدرت تر است و حتی برخی 
چهره های آن شــاخص تر و فعال تر هستند. 
طبیعی اســت که این فراکسیون توسط هر 
دو جناح دیگر مورد هجمه یا یارگیری قرار 
بگیرنــد و یا بخواهند آنها را بلااثر کنند. اگر 
آنها بتوانند انسجام داخلی خودشان را حفظ 
کنند، قطعا در آینده کشور مؤثر خواهند بود؛ 
در استیضاح ها رأی آنها مؤثر خواهد بود و در 
طرح ها و لوایح هم رأی آنها مؤثر خواهد بود. 
یعنی ممکن است اکثریت نباشند ولی به نفع 

هر کدام از دو فراکســیون دیگر تمایل پیدا 
کنند، رأی آن فراکسیون پیروز خواهد شد.

عملکرد مجلس یازدهــم به هیچ وجه قابل 
دفاع نیست. گرچه برخی صفات در مورد آنها 
به کار برده شد و به نظرم بیشتر جنبه این را 
داشت که آنها را تهییج کند به سمت اینکه 
عملکرد خوبی داشــته باشند، اما نتوانستند 
خودی نشــان بدهند، جلــوی ضعیف ترین 
دولت بعد از انقلاب بایســتند؛ که در قضیه 
بودجــه، برنامه و کارهــای دیگر دیدید که 
مجلس نتوانســتند کاری انجام بدهد. این 
مجلس بدون پشتوانه مردمی هیچ چاره ای 
ندارد جز اینکه اگر بخواهد خودش را تثبیت 

و اثبات کند.
برخی معتقدند کــه اگر آقای قالیباف 
نتواند ریاســت مجلس دوازدهم را به 
دست بیاورد، ممکن  است از نمایندگی 
مجلس انصراف بدهد و خودش را برای 
انتخابات 1408 آماده کند. نظر شما در 

این خصوص چیست؟
به نظر من آقای قالیباف چه رئیس مجلس 
باشــد و چه رئیس نباشد، چه انصراف بدهد 
و چه انصراف ندهد، در عرصه سیاسی کشور 
چهره مؤثری نیســت. آقای قالیباف هم به 
لحاظ عملکرد ضعیف خودش در شهرداری 
تهران و به خصوص در دوره ریاست مجلس، 
و حاشــیه هایی که از طــرف بعضی اعضای 
خانواده اش برای او درســت شد، فضایی به 
وجود آورده که به شدت او را از جایگاه قبلی 

دور کرده و تنزل داده است.
به نظر من آقای قالیباف تمام شــده است و 
اگر ایشــان بخواهد توصیه دلسوزانه بپذیرد 
این اســت که دیگر خودش را برای مناصب 
حکومتــی آمــاده نمی کنــد و دنبــال کار 
پژوهشی و یا کادرسازی برای آینده و انتقال 

تجربیاتش به نسل امروز می رود.
بــا توجه به افرادی کــه برای مجلس 
نظر شما  به  دوازدهم منتخب شده اند، 
آیا جبهه تندرو مجلس تقویت خواهد 

شد یا خیر؟ 
الآن بعضــی آدم ها به مجلــس آمده اند که 
جبهه پایداری ها پیش آنها لیبرال حســاب 
می شوند. یعنی بعضی از تندروهای مجلس 
خیلــی از پایداری ها تندتر هســتند و الآن 
مجبور شــده اند کمی مواضع خودشــان را 
تعدیــل کنند؛ به طوری کــه حتی با آقای 
قالیباف ائتلاف می کنند. اما من فکر می کنم 
یک اقلیتی در مجلس وجود دارد که خیلی 
پر سر و صدا است. زیاد حرف می زند و شعار 
می دهد، می خواهد خودش را مطرح کند و 
در واقع تأثیرگذاری داشته باشد. گمانم این 
نیست که آنها بتوانند خیلی در آینده کشور 
و راهبردهای سیاســی مجلس تأثیر جدی 
داشته باشند؛ هرچند که ممکن است سر و 
صداهای آنها تا حدی بتواند فضای کشور را 

دچار تشویش و نگرانی کند.
آنها اگر بخواهند شلوغ کنند مجبور هستند 
بــه دولت آقای رئیســی حملــه کنند. اگر 
بخواهند چنین کاری انجام بدهند، با منافع 
حزبی و سیاســی خودشان منطبق نخواهد 
بود و فکــر می کنند خیلی زود ســر جای 

خودشان نشانده نخواهند شد.

چنــد روز دیگــر نمایندگان جدیــد که در 
انتخاباتــی  غیررقابتی پیروز شــده اند، وارد 
بهارستان می شــوند. علی صوفی کارشناس 
سیاســی و وزیــر دولت اصلاحــات معتقد 
است انتخابات مجلس دوازدهم در دوم این 
مشارکت به جایی رسید که نمی توان نام آن 

را انتخابات گذاشت.
 برای جریان حاکم، انتخابات با 
مشارکت بالا تهدید آمیز است

به گــزارش رویداد ۲۴، علــی صوفی فعال 
سیاســی اصلاح طلب با اشاره به اینکه برای 
جریــان حاکم، نه تنها اصــل انتخابات مهم 
نیست، بلکه اساسا انتخابات با مشارکت بالا 
برای آن ها تهدید جدی است؛ گفت: بنابراین 
مطلوبشان همین وضعیت است. دستور کار 
این ها، حفظ قدرت و یک حاکمیت توتالیتر 

به هر شکل ممکن است.
وی افــزود مجلس خبــرگان هــم به این 

وضعیت رسیده و نامش را انتخابات خبرگان 
می گذارند، در صورتی که در برخی حوزه ها 
فقط یک نفر کاندیدا بود. این انتخابات کاملا 

از معنا افتاده است.
وضعیت کنونی پیامد حضور نیروهای 

نظامی در عرصه سیاسی است
صوفــی وضعیــت کنونی را پیامــد حضور 
نیرو های نظامی در عرصه سیاســی دانست 
و گفت: چیزی غیر از این نمی تواند باشــد. 
نیرو های مسلح مگرچگونه آموزش می بینند؟ 
آن ها برای دفاع از مرز ها تربیت می شوند و هر 
کســی که در مقابل آن ها قرار بگیرد دشمن 
است. در عرصه سیاسی هم این ها غیر از این 

معنا ندارد.
این فعال سیااســی اصلاح طلب در ادامه با 
تاکید بر اینکه احزاب دیگــر معنایی ندارد 
و هرکــس در مقابــل اراده آن ها قرار بگیرد 
دشمن اســت و به هر شــکلی که می شود 

باید او را نابود کرد، خاطر نشان کرد: از دید 
آن ها الان مردم هم دشــمن هســتند، چرا 
که باب میلشــان عمل نمی کننــد و به این 
مجلس فرمایشی، مشــروعیت نمی بخشند. 
این دشمن تحت عناوین مختلف باید تحقیر 
شود. از حجاب گرفته تا سرکوب اعتراضات و 

انتساب به دشمنان بیگانه. 
حاکمیت یکدست، مجلس و دولت 

ضعیف می طبد
وی در ادامــه افزود: مطلوب ایــن جریان، 
حاکمیت یک دست است و طبیعتا حاکمیت 
یکدست، دولت و مجلس ضعیفی را خواهد 
داشــت. از نظرشان مشــارکت ۸ درصدی 
حماســه اســت، چرا که مطلوبشان صورت 
گرفته و کیست که به این وضعیت اعتراض 
کند؟ وقتی دولت عملکردش را پیشــرفت و 
توســعه می خواند، انتخابات را هم حماســه 

می دانند.

بــه گفته صوفی زمانی کــه ۸ درصد مردم، 
منهــای آرای باطلــه، مشــارکت می کنند، 
انتخاباتی در کار نیســت و مشروعیت نظام 
به پایین ترین حد خود رسیده، هرچند برای 

این ها اصلا مهم نیست.
وی با تاکید بر اینکه رئیسی حتی از احمدی 
نژاد هم راحتتر دروغ می گوید، اظهار داشت: 
رئیس جمهــور در یک برنامــه و مصاحبه 
نمایشی با افراد معلوم الحال شرکت می کند 
و مصاحبه کننده به جای پرسش و به چالش 
کشیدن رئیس جمهور از او تعریف و تمجید 

می کند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب خاطر نشان 
کرد: وقتی رئیــس دولت در تلویزیون بدون 
سند، آمار دروغ می دهد و می گوید زمانی که 
دولت را تحویل گرفته تورم ۶۰ درصد بوده، 
طبیعی است که وزیر کشورش هم مشارکت 

۸ درصدی را حماسه بخواند.

یک نماینده مجلس شــورای اسلامی گفت: 
توصیه ام به مســئولین این اســت به خاطر 
رضای خدا هم شده ماهی یک بار یا سه ماه 
یک بار از بازار خرید کنند ببینند چه اتفاقی 
دارد می افتد، آنها خریدشــان را خودشــان 
انجام نمی دهند و خرید هایشــان سفارشی 
می  آید به خاطــر همین از این حرف ها زیاد 

می زنند.
صدیف بــدری در گفت وگو بــا ایلنا، درباره 
اختلاف مرکز پژوهش ها و دولت در خصوص 
انتشــار برخی از گزارشــات کــه مربوط به 
معیشت جامعه و میزان خط فقر در کشور، 
گفت: به نظر من دولت باید از گزارش هایی 
که از سوی مرکز پژوهش های مجلس منتشر 

می شود، استقبال کند.
نماینــده اردبیــل، نمین و نیــر در مجلس 
یادآور شــد: مرکــز پژوهش هــای مجلس 
شــورای اسلامی یک بازوی علمی، عملیاتی 

و مشورتی برای مجلس است.
وی خاطرنشــان کرد: اگر آمار و ارقامی که 
مرکز پژوهش های مجلس گفته درست است، 

دولت بایــد کار و روندش را اصلاح کند. اگر 
درســت نیســت با آمار و ارقام متقن بگوید 
قســمت هایی که از این گزارش ها نادرست 
است، چیست و مرکز پژوهش ها هم باید این 
گزارش ها را اصلاح و منتشر کند، نه این گونه 

که بگویند این کار نباید می شد.
بــدری عنوان کرد: به نظر من این کار دولت 
درست نیست؛ زیرا معتقدم این کار فرار از زیر 
مسئولیت محسوب می شود. اعتقادم بر این 
اســت که دولت از هرگونه اطلاعات درستی 

که مراکز دیگر می دهند باید استقبال کند.
وی درباره اینکه رئیس جمهور در گفت وگوی 
اخیر خود به گونه ای شرایط را عنوان کرد که 
گویی در کشور هیچ گونه مشکل اقتصادی 
وجود ندارد و مردم از مشــکلات معیشــتی 
رنج نمی برند، عنــوان کرد: من فکر می کنم 
آقای رئیس جمهور به گزارش هایی که وزرا و 
مسئولین اجرایی تحت امر خودش می دهند 
اعتمــاد می کند در صورتــی که به نظر من 
نباید اعتماد کند. این نماینده مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: واقعیت ها با گزارشاتی که 

به ایشان می دهند فرق می کند، ایشان هم از 
زبان آنان در تلویزیون ارائه گزارش  می دهد و 
به نظر من نباید آقای رئیس جمهور اعتماد 
کند. وی  گفت: کف جامعه و سفره مردم آن 
چیزی که  آنها می گویند را نشان نمی دهد، 
توصیه ام به مســئولین این اســت به خاطر 

رضای خدا هم شده ماهی یک بار یا سه ماه 
یک بار از بازار خرید کنند ببینند چه اتفاقی 
دارد می افتد، آنها خریدشــان را خودشــان 
انجام نمی دهند و خرید هایشــان سفارشی 
می  آید  به خاطر همین از ســفره مردم خبر 

ندارند، این حرف ها زیاد می زنند.

پیش بینی محمد مهاجری از مجلس دوازدهم:

مجلس دوازدهم به جای رئیس، مبصر خواهد داشت

انتقاد علی صوفی از عملکرد دولت:

رئیسی از احمدی نژاد هم راحت تر دروغ می گوید

طعنه بدری به مسئولین:

خریدهایتان سفارشی است، از سفره مردم خبر ندارید


